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Milí BaS, dneska je pátý a tady u nás v Litomyšli poslední den ekumenického týdne modliteb za 
jednotu křesťanů. Naše společné přemýšlení nad slovy Písma je v tomto týdnu vedeno motivy lásky 
k bližnímu a následným Ježíšovým podobenství o milosrdném Samařanu. Včera se Štěpán věnoval 
motivu vyhnutí se. Kněz i Levita se vyhnuli polomrtvému člověku. Dnes je motivem péče, kterou 
polomrtvému člověku poskytuje Samařan.  
Mnozí raně křesťanští spisovatelé, jako Órigenés, Klement Alexandrijský, Jan Zlatoústý nebo Aurelius 
Augustin, nacházeli v tomto podobenství Boží plán spásy světa. V muži cestujícím z Jeruzaléma do 
nížin kolem Jericha viděli obraz Adama – tj. celého lidstva – sestupujícího z ráje do tohoto světa se 
všemi jeho nebezpečími a porušením. A v lupičích zase viděli obraz nepřátelských pozemských sil, 
které na nás útočí a všelijak nás zraňují a jsou schopné nás zahubit. Samotného Krista pak spatřovali 
v tom, kdo pohnut soucitem přišel na pomoc polomrtvému člověku, ošetřil mu rány a přenesl ho do 
bezpečí hostince, který chápali jako obraz církve. Samařanovu slibu, že se vrátí, pak rozuměli jako 
předzvěsti Pánova slibu, že opět přijde a zaplatí za nás.  
Křesťané jsou Ježíšem povoláni jednat tak, jako v tomto podobenství jedná milosrdný Samařan. 
Tento příběh se odehrává na území Judska, na cestě mezi Jeruzalémem a Jerichem. Samařan je na 
tomto území cizincem, příslušníkem vůči Židům nepřátelské etnicko-náboženské skupiny. Proto je 
Ježíšovou provokací, když právě jeho dává za vzor jednání: „Jdi a jednej také tak.“ (L 10,37).  
Do tohoto povolání vyúsťuje celý rozhovor mezi Ježíšem a zákoníkem. Je to výzva projevovat 
milosrdenství a soucit lidem v nouzi bez ohledu na jejich náboženskou, etnickou nebo společenskou 
identitu. Pomoci druhému v nouzi nemáme proto, že nás k tomu vede sdílená identita, protože on je 
stejný jako my, ale máme tak jednat, protože se necháme pohnout milosrdenstvím. Toto jednání, 
které nám zde Ježíš předkládá jako vzor, se ovšem v dnešním světě ocitá pod silným tlakem.  
Křesťanskou schopnost milovat tak, jako Kristus, projevovat pomoc tak, jako ji projevil Samařan, 
brzdí na mnoha místech světa válečný konflikt, nerovnováha v mezinárodních vztazích a společenský 
tlak, ve kterém hraje silnou roli odpor vůči cizincům, často živený populistickými politiky. To je 
problém i v naší české společnosti. Pomoc někomu cizímu musí někdy překonávat společenský 
odpor vůči cizincům, vůči těm, kteří k nám přišli ve své nouzi odjinud. 
K tomu přistupuje přirozený strach z jinakosti, tzv. „xenofobie“, která se projevuje jako nedůvěra, 
odpor až nepřátelství ke všemu cizímu. Je to strach ze všeho neznámého, z projevů odlišných kultur, 
odlišných náboženství, odlišných mentalit a hodnotových systému. Je to strach ze všeho, co má svůj 
původ mimo náš vlastní sociální útvar. K pocitu nedůvěry a ohrožení přispívá pěstování rasových, 
etnických, kulturních a náboženských předsudků. V Čechách nejsme příliš zvyklí na multikulturní 
společnost. Můžeme to vidět na tom, co v naší společnosti snadno zarezonuje. Např. jak snadno se 
uchytil slogan bývalého prezidenta Zemana, který jsem víckrát slyšel opakovaný i od křesťanů: „Ne 
každý muslim je terorista, ale každý terorista je muslim.“  
Přitom patrně největší teroristický útok v Evropě spáchal norský krajně pravicový politický aktivista, 
Anders Breivik, který v roce 2011 v norském hlavním městě Oslo a na ostrově Utøya pozabíjel 
celkem 77 lidí. Největší hromadnou vraždu u nás nespáchal nelegální imigrant z nějaké muslimské 
země, ale český vysokoškolák. Na základě čeho může někdo tvrdit, že každý terorista je muslim? 
Experti na psychologii a sociologii říkají, že xenofobie je do jisté míry přirozená. Strach z jinakosti je 
do určité míry normální. Ale jde o to, jak s ním zacházíme. Problém nastává, když k přirozené 
xenofobii přistoupí ideologizace, kvůli které se veškeré dřívější obavy a předsudky stanou 
ospravedlněnými. A takto pak vzniká rasismus. Rasismus, který oslovuje nejtemnější vrstvy lidské 
duše, který je živený iracionálním strachem a způsobuje, že i tzv. slušný člověk je schopen věřit 
nenávistným dezinformacím a nenávistně přemýšlet a někdy i násilně jednat vůči určitým skupinám 
lidí na základě jejich kulturní a nábožensko-etnické odlišnosti. 
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Jak překonávat takovéto společenské tlaky můžeme vidět na příkladu Tomáše Masaryka. Tomáš 
Masaryk jako malý chlapec vyrůstal v 50. letech 19. století na Hodonínsku, v oblasti, kde podobně 
jako v jiných částech Rakouského císařství vládly předsudky a pověry zaměřené proti Židům. Již jako 
prezident říkal spisovateli Karlu Čapkovi: „Kdyže jsem v sobě překonal ten lidový antisemitismus? 
Panáčku, citem snad nikdy, jen rozumem.“ Masaryk postupně dospěl k bytostnému přesvědčení, že 
vymýcení nenávistných myšlenek, pověr a postojů proti některé národnostní skupině je úkolem pro 
celé lidstvo a povede k pokroku a k lepší budoucnosti.  
Ježíš záměrně ve svém podobenství obsadí do role toho, kdo jedná na základě milosrdenství, 
Samařana. Ježíš a zákoník jsou Židé a Samařan patří k těm, kdo jsou nábožensko-etnickými 
protivníky Židů. Jsou protivníky právě proto, že jsou cizinci, ale zároveň mají s Židy i něco 
společného. Samařani nejsou pohané, ale pro Židy představují ještě horší možnost, než být 
pohanem. Samařané věří ve stejného Boha jako Židé, nazývají Boha stejným jménem jako Židé, 
dokonce věří, že pět knih Mojžíšových je zjevené Boží slovo. Ale zároveň uctívají Boha jinak a jinde 
než Židé. V něčem podobnost, blízkost a zároveň v něčem zásadní rozdílnost, to je vlastně větší 
problém, než kdyby Židé a Samařané měli naprosto mimoběžné náboženské systémy. 
Můžeme si to přiblížit na příkladu ze současnosti. Žid může být zároveň buddhista, mnoho Židů 
v USA jsou zároveň zenoví mistři, protože budhismus a judaismus jsou zcela mimoběžná 
náboženství. Ale Žid nemůže být zároveň křesťanem. Pokud Žid konvertuje ke křesťanství, přestává 
být podle současných židovských zákonů Židem. To znamená, že např. nezíská občanství ve státě 
Izrael, které by jinak jako Žid, který imigroval do Izraele, získal. Protože to je kategorie buď – anebo.  
Buďto je Ježíš Božím Synem, který se podílí na Boží vládě nad světem, jak to vyznávají křesťané – 
anebo jím nebyl a není. Podobně to bylo mezi Židy a Samařany. Buďto se mají Hospodinu přinášet 
oběti výlučně v chrámu na hoře Gerizim v Samařsku a nikde jinde nebo výlučně v chrámu na hoře 
Sijón v Jeruzalémě a nikde jinde. Oboje zároveň není možné. Jedno z toho je správně a druhé je 
špatně. My a oni.  
Takže v Ježíšově podobenství je to ve vztahu k Židům právě příslušník té nejpodezřelejší 
nábožensko-etnické skupiny, který se smiluje a jedná příkladně. Ne proto, že by k tomu měl nějaký 
zvláštní důvod, ale prostě je mu toho zmláceného a polomrtvého člověka líto.  
Ošetří ho olejem a vínem. Víno desinfikuje a olej hojí. Autor evangelia, Lukáš, byl podle tradice 
lékařem, takže neopomíjí tento léčebný detail a dále líčí, že Samařan jde ve své péči o zraněného 
nad rámec první pomoci. Dopraví ho do hostince a zaplatí za jeho následnou péči.  
Jednat jako Samařan znamená nenechat se ve svém jednání vůči lidem určovat nábožensko-
etnickými, kulturními a sociálními předsudky, nenechat se určovat xenofobií, společenskými tlaky, 
populismem, tím, co v sobě máme možná hluboce zakořeněné už od dětství, tak jako měl v sobě 
Masaryk zakořeněný lidový antisemitismus, který musel rozumově překonávat. 
Myslím, že to je od Ježíše velká výzva pro nás. Jednej tak, jako jednal Samařan. Do mentality 
radikálního rozdělení lidské společnosti vstupuje Ježíšova výzva stávat se bližním i pro toho, kdo 
nepatří do naší bezpečné skupiny, kdo není náš. Samařan se stal bližním tím, že projevil 
milosrdenství. A to je cesta hodná následování. Samařan zůstane Samařanem a Žid zůstane Židem. 
Ale jejich vztah není určovaný tím, kdo je kdo. Není určovaný rozdělením na „my“ a „oni“. Těm, kdo 
paří do kategorie „my“ pomáhám a těch, kdo patří do kategorie „oni“, těch se bojím. Těm se vyhnu, 
o ty se nezajímám. Učme se překonávat tuto mentalitu. 
 
Pane, pomáhej nám zdolávat překážky mezilidského rozdělení, abychom mohli budovat pokojný svět 
pro společné dobro. Děkujeme ti, že obnovuješ své stvoření a vedeš nás k nadějné budoucnosti, ve 
které je místo pro všechny tvé děti – ty, který vládneš včera, dnes i navěky. Amen. 


